
پیکر زنده یاد فریدون شهبازیان، آهنگساز و 
 ، رهبر ارکستر با حضور مسئولان فرهنگی کشور
هنرمندان و دوستداران هنر در پهنه رودکی 
تشییع شد. مراسم تشییع پیکر زنده یاد فریدون 
شهبازیان موسیقیدان، آهنگساز و رهبر ارکستر با 
حضور حضور سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، نادره رضایی معاون امور هنری 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، نیکنام حسینی پور 
و  عمومی  روابط  مرکز  رئیس  و  وزیر  مشاور 
اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
محمدحسین ایمانی خوشخو دبیر شورای هنر، 
محمدعلی ابطحی، احمد صدری سرپرست 
دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
محمد الهیاری مدیرعامل بنیاد فرهنگی هنری 
رودکی، حمیدرضا نوربخش مدیرعامل خانه 
موسیقی ایران، علی دهکردی مدیرعامل خانه 
سینما، محمدعلی مرآتی مدیرعامل انجمن 
موسیقی ایران، رضا مهدوی دبیر چهلمین 
جشنواره بین المللی موسیقی فجر در پهنه 
رودکی در مقابل تالار وحدت به سمت قطعه 
هنرمندان بهشت زهرا)س( برگزار شد. حسین 
، همایون رحیمیان،  علیزاده، هوشنگ کامکار
کان، هنگامه اخوان، قاسم رفعتی،  داریوش پیرنیا
سیدحسام الدین سراج، پوریا اخواص، مجید 
اخشابی، علی تفرشی خواننده، علی بوستان، 
محمد اصفهانی، بابک چمن آرا، زمان خیری، 
بیژن بیژنی، علی جعفری پویان، مسعود جعفری 
جوزانی نویسنده و کارگردان پیشکسوت، جمعی 
دیگر از هنرمندان و مسئولان از دیگر حاضران 
این مراسم بودند که با اجرای سهیل محمودی 
همراه بود. پیش از آغاز رسمی این مراسم آثاری 

به آهنگسازی زنده یاد شهبازیان همچون قطعه 
موسیقی »از هم گریختیم« با شعری از هوشنگ 
ابتهاج و آواز نادر گلچین و نوازندگی تار زنده یاد 
فرهنگ شریف، »جام تهی؛ پر کن پیاله را کاین 
آب آتشین« با شعری از زنده یاد فریدون مشیری 
و خوانندگی زنده یاد محمدرضا شجریان پخش 

شد.
   شهبازیان خیامی زیست 

سهیل محمودی در ابتدای این مراسم بیان 
کرد: هر کدام از ما خاطراتی با فریدون شهبازیان و 
آثار او داریم. این هنرمند همه عمر پای کار هنرش 
گون بهترین آثار را ساخت  بود، در عرصه های گونا
و هنرمندان بزرگ را همراهی کرد و در دوره هایی 
که موسیقی با محدودیت هایی روبه رو بود و هنوز 
هم هست تلاش کرد تا از نسل جوان در زمینه 
موسیقی سنتی، ملی و پاپ حمایت کند. وی 
افزود: وقتی رباعیات خیام به همت احمدرضا 
احمدی با صدای محمدرضا شجریان و احمد 
شاملو و آهنگسازی زنده یاد شهبازیان در قالب 
مجموعه صوتی آماده شد، من و هم نسلانم با 
این پروژه بهترین خاطرات را رقم زدیم. شهبازیان 

خیامی زیست و لحظات زندگیش خیامی بود.
   این غم خیلی عمیق است 

حسین علیزاده آهنگساز و نوازنده پیشکسوت 
تار و سه تار نیز در این آیین اظهارداشت: از 
صمیم قلب تسلیت می گویم، این غم خیلی 
شهبازیان  استاد  خانواده  به  است.  عمیق 
تسلیت می گویم، فریدون خانواده اش بزرگ 
است و خانواده او همه ایران است. وی گفت: 
استاد شهبازیان نامی پرشکوه بود. از سال های 
نوجوانی یا جوانی افتخار داشتم که با او آشنا 

بود.  من  بزرگ  برادر  مثل  شهبازیان  شوم، 
تابستان بعد از امتحانات هنرستان که منتظر 
ورود به دانشگاه بودیم از من دعوت کرد یک 
قطعه ای را که تنظیم کرده بود؛ تار با ارکستر را 
اجرا کنم و خیلی ترس داشتم، برای اولین بار به 
استودیو رادیو می رفتم که با ارکستر به رهبری 
شهبازیان قطعه ای را اجرا و ضبط کنیم، با اینکه 
بزرگ تر  شهبازیان  از  ارکستر  اعضای  تمامی 
بودند، او بسیار مسلط بود و با جذبه ای که 
داشت، همه دوستش داشتند و رهبری او را 
با جان می پذیرفتند و آن قطعه خیلی آسان 
که آن  ضبط شد. علیزاده افزود: زمانی هم 
قطعه را گوش می دهم، می گویم که ما استادان 
بزرگ زیادی داشتیم اما کسانی که بعدها به 
عنوان رفیق یا همکار در کنار ما قرار می گیرند، 
گر بیشتر نباشد،  چه تاثیری دارند؟ تاثیرشان ا
کمتر نیست، با شهبازیان خاطرات زیادی دارم. 
این آهنگساز بیان کرد: در سال های نه چندان 
که با شهبازیان  گذشت، هر زمان  که  خوب 
برخورد داشتم، از او انرژی گرفتم و پشتم را مثل 
کوه می گرفت. کاش شهبازیان برمی گشت و چند 
کلمه ای سخن می گفت، می گفت چه رنجی 
کشیده است، این رنج، رنج شخصی نیست. 
رنج ملت ایران است. رنجی که ما هنوز ما باید 
اینجا در حضور مسئولان بیاییم درباره خوب 
بودن هنر و موسیقی صحبت کنیم، دیر است، 
نیم قرن گذشت، با کمی تخفیف، شهبازیان 
و امثال او که می روند، هر دفعه زخمی بر پیکر 
موسیقی و هنر ایران است. وی اظهارداشت: ما 
هیچوقت در تاریخ ندیدیم که هنرمندان متعلق 
به حکومت ها باشند، هنرمندان متعلق به مردم 

هستند، اعتبار شهبازیان از مردم است، هر 
چند که او سعی می کرد در ادارات و مکان هایی 
که منتش را می کشیدند کار کند و حضور فعال 
داشته باشد برای دلسوزی موسیقی بود هیچ 
وقت پای حرف او ننشستید؟ یک مسئول بیاید 
درباره شهبازیان دو جمله صحبت کند، نگوید 
که او انسان خوب و خوشتیپی بوده است، در 
عالم فرهنگ، هنر و موسیقی چه کسی بود و چه 

نقشی داشت؟
   احساس خوشبختی دارم

علیزاده بیان کرد: مثبت به زندگی نگاه می کنم 
و احساس خوشبختی می کنم در کشوری که 
دوستش دارم زندگی  می کنم اما تعارف نداشته 
باشیم، مساله اینجاست که ما بعد از انقلاب 
با برخی از افراد روبه رو بودیم که رگ و ریشه 
همه فرهنگ و هنر دستشان بود اما ارج و قربی 
برای هنرمندان بزرگ قائل نشدند، البته آنان 
ج و قرب خودشان را از ملت گرفتند، برای  ار
اینکه رویشان نمی شود در رادیو و تلویزیونشان 
درست درباره این هنرمند صحبت کنند، مردم 
باید از طریق بی بی سی بشوند که شهبازیان 
کرده است این  کاری  کسی بوده و چه  چه 
نوازنده پیشکسوت تار افزود: بعضی از برنامه ها 
ممکن است که برای ظاهرسازی یک چیزی 
گر  کجا، در شهر چه خبر است؟ ا بگویند اما 
به جای شهبازیان، فرد دیگری از نهادهای 
دولتی فوت می کرد شاید عزای عمومی اعلام 
می شد ما به عزای عمومی معتقد نیستیم 
ما با تصور شهبازیان ها، هنر و فرهنگ ایران، 
شادی می کنیم. ما عزاداری نمی کنیم. عزاداری 
منتی است که سر انسان ها می گذارند که مثلا ما 
خیلی حرمت می گذاریم، آن چیزی که به نظرم 
هنرمندان را هنرمند کرده است و ارتباطشان را 
با دنیای هنر نگه داشته است، همیشه مردم 
هستند. از طرف خودم و هنرمندان واقعی 
این مملکت و دوست عزیزی که اینجا آرمیده 
و  خاطرات  که  می کنم  تشکر  ایران  ملت  از 
زندگی خودشان را با آثار هنرمندان گره زدند، 
همین طور که آثار هنرمندان از شوق و وجود 
آنها به وجود می آید، درود می فرستم به همه 
هنرمندانی که در این سال ها از دست دادیم، 
ما و ملت فهمیدیم که چه کسانی را از دست 
دادیم، بقیه نفهمیدند. در ادامه قاسم رفعتی 
تسلیت  عرض  ضمن  پیشکسوت  خواننده  
خدمت هنرمندان و خانواده استاد شهبازیان 
گفت: فریدون شهبازیان بسیار بر گردن من حق 
دارد، در رادیو و تلویزیون خیلی به من کمک 
کرده است و مدیون او هستم. رفعتی در ادامه 
قطعه ای را خواند. در پایان این آیین، قطعه  »گل 
گلدون من« با صدای زنده یاد شهبازیان پخش 
و پیکر این استاد فقید به خانه ابدی بدرقه 
شد. شهبازیان ۲۲ دیماه به دلیل مشکلات حاد 

تنفسی دار فانی را وداع گفت.
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مرجان متقی: 

 »سوجان« مسیری تازه 
در کارنامه ام است

بازیگر سریال »سوجان« بیان کرد که احساس 
کرده است با این سریال مسیر تازه ای در کارنامه 
بازیگری اش باز می شود. مرجان متقی بازیگر 
تئاتر که این شب ها در سریال »سوجان« دیده 
می شود درباره فعالیت های خود به مهر گفت: 
من فعالیت حرفه ای خود را از تئاتر آغاز کردم، 
پایه های  جایی که به جرات می توانم بگویم 
بازیگری ام شکل گرفت. تئاتر برای من فضایی 
بود که توانستم شخصیت ها را عمیق تر بشناسم 
و با مخاطب ارتباطی بی واسطه برقرار کنم. وی 
، تجربه هایی در سینما،  اضافه کرد: در کنار تئاتر
تلویزیون و شبکه نمایش خانگی نیز داشته ام. از 
جمله کارهایی که در این حوزه ها انجام داده ام، 
می توان به فیلم بلند »یک بعد از ظهر طولانی«، 
سریال های »چتر نجات«، »وارش« و در شبکه 
نمایش خانگی به »خاتون« اشاره کرد. البته 
چندین فیلم کوتاه موفق در کارنامه ام دارم. 
هرکدام از این تجربه ها برای من فرصتی بود 
تا جنبه های متفاوتی از توانایی های خود را 
به چالش بکشم و یاد بگیرم. تلاش کرده ام در 
هر مدیومی که حضور دارم، بهترین خودم را 
کنم. بازیگر نقش فرانک در »سوجان«  ارائه 
درباره این مجموعه نیز توضیح داد: سریال 
و  متفاوت  تجربه  یک  من  برای  »سوجان« 
تأثیرگذار بود. تئاتر مخاطبان خاص خود را 
دارد و معمولا این مخاطب به دنبال تجربه ای 
عمیق است. اما وقتی وارد فضایی مثل تلویزیون 
یا شبکه نمایش خانگی می شوید، مخاطب 
بسیار گسترده تر می شود که فرصت بزرگی است. 
خوشبختانه سریال »سوجان« توانست من را 
به طیف وسیع تری از مخاطبان معرفی کند و 
بازخوردهایی که از مردم گرفتم، نشان داد که 
چقدر این اثر دیده شده و مورد استقبال قرار 
گرفته است. متقی درباره سختی های نقش 
فرانک تصریح کرد: نقش فرانک بدون شک یکی 
کنون بازی  از چالشی ترین نقش هایی بود که تا
کرده ام. این شخصیت ابعاد مختلفی داشت؛ از 
یک سو، لایه های درونی و پیچیدگی هایش که 
نیاز به درک و تحلیل عمیق داشت و از سوی 
کنش های او در  ، جنبه های احساسی و وا دیگر
موقعیت های مختلف را می طلبید. برای من، 
مهم این بود که فرانک را نه فقط به عنوان یک 
شخصیت، بلکه به عنوان یک انسان واقعی با 
تمام ضعف ها و قوت هایش به تصویر بکشم. 
که بازی در این نقش را  همین چالش ها بود 
برای من جذاب کرد. بازیگر »سوجان« درباره 
اینکه چقدر نگرانی وجود دارد که بازیگر با برخی 
نقش های خاص در ذهن مخاطب باقی بماند و 
برایش مانعی برای پیشنهادهای متعدد شود، 
عنوان کرد: این نگرانی وجود دارد، مخصوصا 
وقتی نقشی بسیار تأثیرگذار و پررنگ باشد. اما 
به نظر من، این به نوع نگاه بازیگر و انتخاب های 
بعدی او بستگی دارد. من نقش فرانک را پذیرفتم 
چون احساس کردم مسیر تازه ای در کارنامه ام 
باز می کند و چالشی است که نمی توانم از آن 
بگذرم. وی اضافه کرد: باور دارم که بازیگر باید 
خلق  و  تغییر  توانایی  و  باشد  انعطاف پذیر 

شخصیت های متنوع را داشته باشد. 

اصالت هنری، معیار انتخاب آثار جشنواره 
یکی از اعضای هیات انتخاب بخش مرور تئاتر ایران در چهل 
و سومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر گفت: معیار انتخاب 
، همواره توانایی انتقال پیام، اصالت هنری و نوآوری بوده  آثار
گزینش آثار تاثیری نداشته است.  و موقعیت جغرافیایی در 
آشا محرابی که در بخش صحنه ای چهل و سومین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر است و مسئولیت انتخاب و بررسی آثاری 
که در فاصله زمانی آذر ۱۴۰۲ تا آذر ۱۴۰۳ در تالارهای نمایشی 
سراسر کشور اجرای عمومی داشته اند را به عهده دارد. با توجه به 
چالش های انتخاب آثار این بخش اظهار داشت: قضاوت درباره 
آثار تئاتری از روی فیلم، یکی از چالش برانگیزترین بخش های 
این فرآیند بود. تئاتر، هنری زنده است که بخش بزرگی از جذابیت 
و تأثیرگذاری آن از گرما، حرارت و ارتباط مستقیم بازیگران با 
که این آثار به فیلم تبدیل  مخاطب نشأت می گیرد. زمانی 
می شوند، بخشی از این انرژی و اصالت از دست می رود. در 
نتیجه، انتخاب و داوری براساس فیلم ها، به ویژه برای آثاری 
که اجرای زنده شان تأثیر بیشتری داشته، دشوار و همراه با 
محدودیت است. وی افزود: با در نظرگرفتن این نقصان، تلاش 
کردم آثار را براساس معیارهایی چون نوآوری در محتوا، کیفیت 
بازیگری، بهره گیری از ظرفیت های فنی و هنری، توانایی در 
انتقال پیام و ایجاد تأثیر فکری ارزیابی کنم. برای من تئاتر صرفا 
ح اندیشه های نو و  یک سرگرمی نیست؛ بلکه بستری برای طر
ایجاد تأمل در ذهن مخاطب است. محرابی ادامه داد: آثاری که 
انتخاب کردم، به طور نسبی تلاشی برای انتقال مفاهیم عمیق و 
اجتناب از کلیشه ها داشتند. این آثار توانسته بودند تا حدودی 
با ترکیبی از خلاقیت، تکنیک های حرفه ای و دیدگاه های تازه، 
تجربه ای متفاوت و ارزشمند خلق کنند. عضو هیات انتخاب 
بخش مرور تئاتر ایران در چهل و سومین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر با توجه به آثاری که از استان ها برای چهل و سومین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر ارسال شده، تصریح کرد: یکی از 
مشکلات موجود در سامانه انتخاب آثار این بود که شهر اجرای 
ج نمی شد، مگر آنکه اطلاعات شخصی  اثر به طور مشخص در
درباره آن داشتم. با این حال در فرآیند انتخاب، توجه ویژه ای 
به آثار شهرستانی داشتم و به برخی از این آثار به دلیل درخشش 
چشمگیرشان، امتیازات قابل توجهی دادم. با این وجود، فرآیند 
انتخاب به طور جمعی در هیات انتخاب صورت گرفت و من تنها 
یکی از اعضای آن بودم. محرابی گفت: معتقدم که ارزش هنری 
و خلاقیت آثار هیچ ارتباطی با محل جغرافیایی آن ها ندارد. در 
دنیای هنر، خلاقیت، توانمندی و پیام اثر از اهمیت بسیار بالاتری 
برخوردار است. معیار انتخاب من، همواره توانایی انتقال پیام، 
اصالت هنری و نوآوری بوده است نه موقعیت جغرافیایی. وی با 
توجه به افول عمیق در سلیقه مخاطبان تئاتر اظهار داشت: امروز 
شاهد یک چرخه معیوب در فرآیند تولید و مصرف آثار نمایشی 
هستیم. این چرخه به این شکل عمل می کند که از یک سو، 
نمایش های سطحی و کم عمق که صرفا برای خنداندن و سرگرم 
کردن طراحی شده اند، سلیقه مخاطب را به مرور زمان پایین 
آورده اند. از سوی دیگر، همین سلیقه تغییر یافته، تولیدکنندگان 
آثار هنری را به سمت ساخت نمایش هایی سوق داده که با این 
ذائقه هماهنگ باشند و مخاطبان بیشتری جذب کنند. عضو 
هیات انتخاب بخش مرور تئاتر ایران افزود: در این میان، آثار 
ارزشمند و تفکربرانگیز به دلیل فروش پایین یا عدم استقبال 
کافی، به حاشیه رانده می شوند. این وضعیت در نهایت منجر به 
ایجاد یک دور باطل می شود. تولید آثار سطحی باعث تضعیف 
ذائقه مخاطب می شود و این ذائقه ضعیف، تقاضا برای آثار 
سطحی را افزایش می دهد. این دور باطل نه تنها کیفیت هنری 
تئاتر را کاهش می دهد، بلکه مخاطب را از مواجهه با آثار عمیق 
و اندیشمندانه محروم می کند و در بلندمدت، پایه های فرهنگی 
و فکری تئاتر را تضعیف می کند. محرابی اضافه کرد: علاوه بر این 
شرایط اقتصادی و کاهش حمایت های مالی از گروه های تئاتری 
نیز به این چرخه منفی دامن می زند. تولید یک اثر هنری ارزشمند 
و عمیق، اغلب نیازمند منابع مالی، زمانی و انسانی قابل توجهی 
است. در حالی که حمایت های دولتی و خصوصی از تئاتر به 
شدت کاهش یافته، گروه های تئاتری اغلب به ناچار به سمت 
تولید آثاری می روند که بازگشت سرمایه را تضمین کند. نتیجه 
این وضعیت، کاهش تنوع و کیفیت آثار نمایشی است. وی با 
کید بر ضرورت حمایت از آثار شهرستانی گفت: باید حمایت  تأ
بیشتری از کارهای شهرستانی صورت بگیرد چون استعدادهای 
درخشانی در میان هنرمندان شهرستان ها وجود دارد که شایسته 
دیده شدن هستند. جشنواره می تواند گامی در این مسیر باشد 
اما کافی نیست و باید ساختارهای حمایتی گسترده تری ایجاد 
شود. محرابی پیشنهاد داد: یکی از راهکارها این است که سالن یا 
سالن هایی در تهران به طور ویژه به اجرای آثار استان ها اختصاص 
داده شود. این اقدام می تواند به تبادل فرهنگی و هنری مؤثری 
منجر شود و فضای تئاتر کشور را غنی تر کند. چهل و سومین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر سوم تا ۱۳ بهمن ۱۴۰۳ به دبیری 

خیرا... تقیانی پور برگزار می شود.

حسین علیزاده: کاش »شهبازیان« می گفت چه رنجی کشید

وداع با پیکر پدر موسیقی ایران

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان گفت: سالن 
کودک و نوجوان این شهرستان با  کانون پرورش فکری 
اسمعیل  می شود.  تجهیز  دنیا  روز  سینمایی  تجهیزات 
جهانگیری مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان اظهار 
کل، سازمان امور سینمایی  داشت: به همت این اداره 
کشور و با همکاری فرمانداری بوموسی، سالن کانون پرورش 
فکری کودک و نوجوان با تجهیزات سینمایی روز دنیا تجهیز 
می شود. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان اظهار کرد: 
یکی از دغدغه های ما راه اندازی سینما در سراسر استان است 

زیرا این سینماست که می تواند غنای فرهنگ اصیل ایرانی را 
به مردم اثبات کند. وی خاطرنشان کرد: زیرساخت لازم جهت 
راه اندازی سینما نداریم و در این استان تعداد سینماها 
اندک است و ما تمام تلاش خود را برای تامین و توسعه این 
زیرساخت ها به کار می بریم تا شاهد اعتلای فرهنگ و هنر در 
این استان باشیم. جهانگیری تصریح کرد: استان هرمزگان 
دارای ۱۲ سالن سینما است، 5 سالن در بندرعباس، ۳ سالن 
در کیش و شهرستان های میناب، بندرلنگه، حاجی آباد و 

قشم هر کدام یک سالن دارا هستند.

بومـوســی 
سینما دار 
می شـود


